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اطمینــان آور،  تضمین هــای  از  جمهــوری  رئیــس 
راستی آزمایی عینی و عملی، رفع تحریم ها به صورت معنادار 
و پایدار و بسته شــدن ادعاهای سیاســی درباره پادمان به 
عنوان مواردی یاد کرد که برای نیل به توافق باید انجام شود.
به گزارش ایسنا، سیدابراهیم رئیسی در ا نشست خبری 
دیروز خود با نمایندگان رسانه های داخلی و خارجی گفت: 
موضوع کســری بودجه ام المسائل کشــور است. ولی ما در 
حالی سال ۱۴۰۰ را پشت سر گذاشتیم که کسری بودجه 
بدون اســتقراض از بانک مرکزی و خلق پول حل شــد. اما 

چطور حل شد؟ چون درآمد ایجاد شد.
رئیس جمهوری تأکید کرد: در مسئله تورمی که قریب 
به ۶۰ درصد در شــهریور ۱۴۰۰ بود بــا اولین اقدام دولت 
سیزدهم مواجه شد، که برای مقابله با آن کارهای تورم زا را 
کنار بگذارد. کار به جایی رسید که اقدامات دولت در اسفند 
۱۴۰۰ و فروردین ۱۴۰۱ به کاهشــی شدن تورم انجامید و 

تورم را به حدود ۳۵ درصد کاهش داد.
رئیس دولت ســیزدهم ادامــه داد: بعــد از آن با تورم 
۱۲ درصــدی در خرداد ۱۴۰۱ مواجه شــدیم که با اصلاح 
اقتصــادی رخ داد و البته آن تغییری که داده شــد تغییر 
بزرگی بود. چندنرخی بودن ارز را همه کارشناسان اقتصادی 
غیرقابل قبول می دانستند، اما از جنبه های اجرایی و مسائل 
اجتماعی نظرهایی داشتند که خدا را شاکرم در نهایت کار 

به شکلی پیش رفت که تورم به ۴۰.۵ درصد رسیده است.
رئیسی یادآور شد: من اولین سفرم در دولت به خوزستان 
بود تا مشــکلاتی که مردم آنجا در مســاله آب داشتند را 
بررســی کنیم و آبرسانی به خوزســتان امروز در حال اجرا 
اســت و برنامه های بلندمدت، میان مــدت و کوتاه مدت را 
داریــم و در دولــت تاکید داریم کــه در زمینه مصرف آب 
برنامه ریزی و مدیریت داشــته باشیم. همچنین تنش های 
آبی در اســتان های مختلف شناسایی شده است و برای آن 

برنامه ریزی کرده ایم.
دولت ۴۰ درصد از فروش نفت را به صندوق 

توسعه می ریزد
رئیس جمهوری در ادامه با بیان اینکه مســاله حقوق و 
دستمزد از موضوعات مهم دولت است، گفت: در زمانی که 
دولت را تحویــل گرفتیم برای پرداخت حقوق کارمندان با 
مشکلاتی مواجه بودیم، اما تا امروز یک روز پرداخت حقوق 
و دســتمزد عقب نیفتاده، آن هم بدون اینکه اســتقراض و 
چاپ پول داشته باشــیم. چرا که درآمد ایجاد شد، فروش 
نفــت صورت گرفت و فرارهای مالیاتــی را پیگیری کردیم 
و نتیجه این شــد که هم حقوق پرداخت شــد و هم بدهی 
دولت گذشته را پرداخت کردیم. در کنار حقوق و دستمزد، 
سررسیدهای اوراقی که وجود دارد می رسد و باید پرداخت 

شود.
وی افــزود: ۲۰۲ هزار میلیارد تومان مجموعه کار ما در 
حوزه عمرانی است و این امر با افزایش درآمد رخ داده است. 
این در حالی اســت که ما یک چیز را نداریم و آن این است 
که ما آن ۲۰ درصد درآمد از صندوق توسعه ملی را نداریم و 
۴۰ درصد از فروش نفت را به صندوق توسعه می ریزیم تا در 
اختیار توسعه کشور باشد در حالی که درگذشته از این ۴۰ 

درصد، ۲۰ درصد در اختیار دولت قرار داشت.
رئیسی یادآور شد: ما افزایش حقوق و دستمزدها را هم 
داشتیم و مســئله رتبه بندی معلمان را داریم که بعد از ده 
ســال در حال اجرا اســت. تا حدی که ممکن است دولت 
تلاش کرده اســت که پرداخت هــا را افزایش دهد، هرچند 
می دانیــم که این مــوارد برای حل مشــکلات مردم کافی 

نیست، اما تمام تلاش دولت در این امر انجام شده است.
در جامعه مدار قانون است

رئیس جمهور در پاســخ به ســوال خبرنگار ایسنا مبنی 
بر اینکه قول دادید گشــت ارشــاد برای مدیران راه اندازی 
می کنید، اما گشت ارشاد اجتماعی بیشتر در جامعه منعکس 
و دیده شده است، برای گشــت ارشاد مدیران چه کردید؟ 
گفــت: من وعده کــردم و عمل کردم و زیر نظر بازرســی 
ریاست جمهوری این گشت ارشاد برای مدیران تشکیل شد 
و بعضی از تخلفات به محض گزارش شدن نتیجه اش در حد 
برکناری بوده اســت، حتی در سطح معاون وزیر. موردهایی 
در رابطه با فســاد اعلام شــده و خود دولــت آنها را به قوه 
قضائیه معرفی و تحویل داده اســت. این دستور فقط برای 
یقه گرفتن نیســت، برای این است که اگر دستگاهی توجه 
نکند، ارشاد و حضور بازرسان آنها را متوجه عمل شان کند. 
دولت مساله نبودن کجی و روابط ناسالم را پیگیری می کند.

وی درباره امنیت اجتماعی و گشــت ارشــاد در جامعه 
نیــز تاکید کرد: زنان و دختران ما عفــت و پاکی را از یک 
فرهنگ و تمدن بسیار قوی و قدیمی در ایران اسلامی دارند 
و این انتخاب امروز نیست. عفیفه بودن زن ایرانی برای امروز 
نیست. الان هم در جامعه مدار قانون است، هیچ کس حق 
کار سلیقه ای یا فراقانونی ندارد. ملاک قانون است و احترام 
به قانون برای همه ضروری است و معتقدم قانون محوری، 

همه مسایل را حل می کند.
سلاح هسته ای جایی در دکترین دفاعی ما ندارد

رئیسی در پاسخ به ســوال خبرگزاری تسنیم مبنی بر 
اینکه واکنش دولت به تهدیدات رژیم صهیونیســتی درباره 
فعالیت هسته ای ایران چیست، اظهار کرد: اقدامات هسته ای 
و داشتن فناوری هســته ای حق ملت ماست و بارها تاکید 
کردیم که سلاح هسته ای جایی در دکترین دفاعی ما ندارد. 
رهبری انقلاب اعلام کرده اند که سلاح هسته ای حرام است 
و این امر جایگاهی در دکترین دفاعی ما ندارد. این صنعت 
هســته ای  که در بســیاری از فناوری های لازم است و این 
دانش در کشور ما امروز برخلاف خواست رژیم صهیونیستی، 
بومی شده است و ترورها و خرابکاری ها و اقدامات این رژیم 

و تهدیدات آنان هم راه به جایی نبرده است.
رئیــس دولــت ســیزدهم تصریح کــرد: امــروز رژیم 
صهیونیســتی وضع خود را ببیند که با همه حرف هایی که 
می زند می تواند امنیت خود را تامین کند. رژیم صهیونیستی 
امروز حریف موشک های نقطه زن می شود؟ یا دیروز حریف 
سنگ های مردم فلسطین می شد؟ آیا امروز در برابر مقاومت 
مردم غزه می تواند بایســتد؟ چه برســد به مقاومت دربرابر 

مردم بزرگ و سلحشوران ایرانی.
در وعده ساخت مسکن تجدیدنظر نمی کنیم

و نخواهیم کرد
رئیسی در پاسخ به پرسش روزنامه خراسان درباره امکان 
برای بازنگری دولــت در برخی وعده های خود، اظهار کرد: 
رفع بیکاری ضرورت کشور و نیاز جدی کشور است، نه یک 

وعده تبلیغاتی تا دیگران ما را ببیند یا به ما توجه کنند. اگر 
این اتفاق رخ ندهد و یک میلیون شغل شکل نگیرد ما شاهد 

افزایش بیکاری هستیم.
رئیس جمهوری یادآور شــد: این نیاز کشــور است که 
یک میلیون مسکن در سال ساخته شود. وضعیت امروز در 
مســکن به دلیل عقب ماندگی سال های پیش است که باید 
یک میلیون مسکن ایجاد می شد و نشد. ۲۰۰ هزار مسکن 
روستایی و ۸۰۰ هزار مسکن شهری جزو نیاز کشور است و 

مصوبه مجلس هم در زمینه قانون مسکن است.
وی تاکید کرد: مســکن زمین می خواهد که در حاشیه 
شهر زمین دولتی وجود دارد، دوم تسهیلات و سوم مصالح 
است که مشــکلی در آن نداریم و تسهیلات هم در اختیار 
دولت اســت و کار آن آغاز شــده و در دســت ساخت در 
بخش های مختلف کشور اســت. البته معنایش این نیست 
که همه مســکن را هم خود دولت بسازد. بخش خصوصی 
را هم باید در این زمینه مشــارکت داد، بنابراین ما در این 
وعــده خود تجدیدنظر نمی کنیم و نخواهیم کرد. ما مصمم 
هســتیم که آن را انجام دهیــم و آن را قابل اجرا می دانیم. 

بانک زمین هم داریم.
رئیســی ادامه داد: اهمیت موضوع مسکن باعث شد که 
اولین وزراتخانه برای بازید همان مسکن و شهرسازی باشد. 
درباره اشــتغال هم چه در شش ماهه دوم ۱۴۰۰ و چه در 
پنج ماه ۱۴۰۱ عددی که داریم ۹۷۰ هزار اشتغال است که 
البته آن را کافی نمی دانیم و زمینه را برای ایجاد اشــتغال 

بیشتر می دانیم.
رئیس جمهــوری تأکید کرد: اگر موانع ایجاد اشــتغال 
برطرف شــود که در بســیاری موارد صرفاً نیازمند برطرف 
کردن همین موانع هســتیم، نه ســاخت کارخانه یا نظایر 
آن، آن وقت ایجاد اشــتغال بیشتر هم می شود. پس ما در 
پیمان خود تجدیدنظر نخواهیم کرد و به مردم و وعده ای که 

داده ایم وفادار خواهیم بود.
مذاکره برای رفع تحریم هاست

وی در پاسخ به سوال خبرنگار خبرگزاری فرانسه مبنی 
بر اینکه شما درباره فعالیت در حوزه خنثی سازی تحریم ها 
و رفــع تحریم ها وعده دادید، با ایــن نرخ تورم بالا در ایران 
باور دارید خنثی ســازی تحریم ها موثر بوده اســت و آیا به 
دیپلماسی برای رفع تحریم ها باور دارید؟ اظهار کرد: خنثی 
ســازی تحریم ها را دنبال می کنیــم و قرارگاهی برای آن 
تشــکیل دادیم با معاون اول رئیس جمهور. هم چنین رفع 
تحریم ها را بــا وزارت خارجه و از طریــق مذاکرات دنبال 
می کنیم. در خنثی سازی تحریم ها خیلی از تحریم هایی که 
ما را محدود می کرد، محقق نشد و محدودیتی را برای خود 
در این رابطه به رســمیت نمی شناسیم. سطح تعامل ما با 
کشــورهای منطقه تا ۵ برابر افزایش یافته است و صادرات 
نفت ما امروز در وضعیتی اســت که احساس می کنیم باید 
آنچــه در توان داریــم را بگذاریم و چه صــادرات نفتی و 

غیرنفتی را ادامه می دهیم.
رئیسی گفت: نســبت به بلوکه کردن پول های ایران که 
اقدامی ظالمانه و غیرقانونی است برخی پول ها را آزاد کردیم 

و برخی با اقدمات غیرقانونی آمریکا در محدودیت اســت. 
برای برداشــتن تحریم ها ما میز مذاکــره را ترک نکردیم، 
مذاکره برای رفع تحریم هاســت و آنهایی که به تعهد خود 
پشــت پا زدند باید برگردند و تعهداتشان را عمل کنند. ما 

تاکیدمان در این مذاکرات رفع تحریم هاست.
رئیس جمهور خاطرنشــان کرد: مذاکرات هم در همین 
چارچوب بــا محوریت رفع تحریم ها انجام می شــود. ما بر 
راستی آزمایی اطمینان بخش و تضمین های اعتماد آفرین 
در مذاکرات تاکید کردیم. هم چنین تاکید داریم که مسایل 
پادمانی حتما حل و فصل شود و این یک رکن در مذاکرات 
است و بدون آن سخن از توافق معنا ندارد. توافق باید همراه 
باشــد با حل و فصل مســایل پادمانی و نکاتی که ایران به 
عنــوان راهبرد دنبال می کند. ما از تحقق منافع ملت ایران 

کوتاه نیامده و نخواهیم آمد.
از آتش بسی که صیانت از حقوق مردم را تضمین 

کنداستقبال می کنیم
خبرنــگار المســیره یمن در ادامه این نشســت خبری 
با تقدیم ســلام و درود مردم یمــن به رئیس جمهور ایران 
از وی پرســید، به جز یمن تمــام رژیم های منطقه با رژیم 
صهیونیستی ارتباط دارند در این شرایط نظر شما چیست؟ 
که رئیســی اظهار کرد: به مردم یمن درود می فرســتم و 
مقاومت آنها را می ســتایم که با فقر و گرســنگی از وطن و 
ناموس خود دفاع می کنند. امروز که هفت سال است مردم 
یمن ایستادگی می کنند در برابر کسانی که می خواهند آنها 
را از حقوقشان بازدارند. باید بگویم که از هر گونه آتش بسی 
که بتواند صیانت از حقوق مردم را تضمین کند و محاصره 
یمن را بشکند، استقبال می کنیم و رسما گفتیم از این آتش 
بس حمایت می کنیم به شرطی که تصمیم گیری برای این 

کشور یمنی ـ یمنی باشد.
وی ادامه داد: رژیم صهونیســتی تصور می کند با اعلام 
عادی شدن روابط می تواند برای خود امنیت ایجاد کند، اما 
معتقدیم اینگونه نیست، ضمن اینکه این کار خیانت است 
به مردم فلسطین از طرف رئیســان این کشورها. قتل عام 
فلسطینی ها را چطور توجیه می کنند، کسانی که این روابط 
را عادی ســازی می کنند و آن را تشــویق به این جنایت ها 
می کنند، خودشان را در این جنایت شریک نکردند؟ ما فکر 
می کنیم و تاریخ نشان داده که ظلم پایدار نیست و به طور 
یقین مردم فلســطین و یمن به حق شان می رسند و حق از 
بین رفتنی نیست، مگر این همه سال قرار داد کمپ دیوید 
و شرم الشیخ و اسلو برقرار شد و طرح های سیاسی نوشتند 
توانســتند ملت فلسطین را متوقف کنند. عصرها و نسل ها 

بگذرد حق مردم فلسطین و یمن ضایع شدنی نیست.
زیرساخت هایی که درگذشته باید در حوزه 

اینترنت ایجاد می شد، ایجاد نشد
مشکل رئیس جمهور در پاسخ به سوال خبرنگار آفتاب 
یزد که پرســید وعده انتخاباتی شما ارزان شدن اینترنت و 
افزایش ســرعت آن بوده است چه شد؟ گفت: قبلا گفتم و 
الان هم دنبال می کنم و وزیر را مسوول کردم که دو گزارش 
در ماه ارایه کند، در شــورای عالی فضای مجازی. از ابتدای 

دولت در یک سال گذشــته فیبر نوری که سرعت را تا ده 
برابر بالا ببرد را شــاهد بودیم که یک و نیم میلیون محیط 
خانه یا کســب و کار دسترسی پیدا کردند به آن و تا پایان 
ســال ۵ میلیون امکان دسترسی شــان ایجاد می شود و تا 
پایان دولت ان شاء الله ۲۰ میلیون خانواده یا محیط کسب و 
کار دسترسی شان فراهم می شود و سرعت را حداقل ده برابر 
می کند و امروز با توجه به اینکه کسب و کار و زندگی مردم 
در این فضا هست، حتما ایجاد این دسترسی به زیرساخت ها 

ضروری است.
وی ادامه داد: کارهایی باید در ســنوات گذشــته انجام 
می شــد برای زیرســاخت ها که انجام نشــده اســت. اگر 
زیرســاخت ها کامل شــده بود، امروز مشــکل نداشتیم، 
مشــکلات امروز به دلیل این است که زیرساخت هایی که 
باید در حوزه اینترنت و ارتباطات ایجاد می شد، ایجاد نشده 
است. حالا ما باید عقب ماندگی ها را جبران کنیم. با همکاری 
بخش خصوصی تلاش داریم که این کار را پیش ببریم و این 
پیگیری و تلاش روزانه است و ان شاءالله تا آخر دوره نواقص 
برطرف می شــود. هم چنین دسترسی دهک های پایین به 
اینترنت هم انجام شــد و وزیر هم اعلام کردند که نســبت 
به ســه دهک اول دسترسی رایگان شد. ما بنا داریم صادق 

الوعده باشیم که ان شاءالله خواهیم بود.
برنامه جامع برای همکاری ایران و روسیه 

وجود دارد
وی در پاسخ به پرسش اسپوتنیک درباره افزایش تعامل 
میان ایران و روســیه، اظهار کرد: ما همکاری مان با کشور 
روسیه یک همکاری راهبردی است و در حوزه های مختلف 
با روسیه همکاری داریم که روزبه روز توسعه یافته است. در 
نشست های ما در مســکو یا آقای پوتین در تهران بر ادامه 

همکاری و رفع موانع تاکید شده است.
رئیسی افزود: نســبت به کریدور شمال و جنوب کار با 
جدیت دنبال می شــود تا به نتیجه برسد. سرمایه گذاری در 
حوزه انرژی و نفت و گاز در حال انجام است که دارد دنبال 
می شــود و برخی از موارد آن هم اجرایی شــده است. این 
همکاری تداوم می یابد و برنامــه جامع برای این همکاری 
وجود دارد که نسخه های ابتدایی آن ببین وزارت خارجه دو 

کشور تبادل شده تا به یک نتیجه مشخص برسد.
کاری که باعث افزایش تورم می شود 

را انجام نمی دهیم
رئیســی در پاسخ به خبرنگار روزنامه جمهوری مبنی بر 
اینکه موارد گرانی برای ســال آینده چیست؟ گفت: برخی 
انعکاس ها در رسانه ها از صحبت ها من درست نبود. گفته شد 
که فلانی گفته برخی گرانی ها را برای سال آینده می گذاریم، 
من گفتم اقتضاء قانون بعضی از گران کردن هاســت. مثلا 
گفتم دربــاره حقوق گمرکی اگر بخواهیم ۴ درصد بگیریم 
در همه کالاها تاثیر می گذارد و ما گفتیم از این منبع درآمد 
می گذریــم. ما هر کاری که بتواند تــورم را کاهش دهد، را 
انجام می دهیم این هم یکی از کارهایی بود که پیشــنهاد 
کردیم و لایحه دو فوریتــی را به مجلس دادیم و هنوز هم 
به تصویب نرسیده است. از این دست مواردی که در قانون 
اســت، یعنی الزام قانونی داریم مثل اینکه ارز ۴۲۰۰ را ارز 
نیمایی کردیم که الزام قانونی داشــت، این هم الزام قانونی 
دارد که به ۴ درصد تبدیل کنیم اما اگر مجلس با تبدیل ۴ 
درصــد به ۱ درصد موافقت کند که ظاهرا هم با این موافق 
هستند. ما دنبال این هســتیم که از ناحیه قانون و دولت، 

کاری که باعث افزایش تورم می شود را انجام ندهیم.
روابط بین ایران و عربســتان در گــرو انجام تعهداتی از 

جانب عربستان است
رئیس جمهوری در پاسخ به پرسشی تلویزیون قطر درباره 
نحوه ارتباط جمهوری اسلامی با برخی کشورهای همسایه 
و برنامه ریزی برای بهبود و اصلاح روابط با کشــورهای مثل 
عربســتان ســعودی، تصریح کرد: ارتباط با همسایگان و 
سیاست همســایگی را دنبال می کنیم. در سال اول دولت 
این سیاست تثبیت شد و در سال دوم این روابط دوجانبه به 
روابط چندجانبه و منطقه ای و بین المللی خواهد انجامید و 

ما آن را دنبال خواهیم کرد.
وی تاکید کــرد: نکته ای که باید بدانیم این اســت که 
گفت وگوهای ما درون منطقه ای و بدون دخالت بیگانگان و 

درباره مسائل منطقه دنبال می شود.
ما حضور بیگانگان در منطقه را امنیت ساز نمی دانیم، بلکه 
مشکل ساز می دانیم. وجود آمریکا در منطقه ما هیچ امنیتی 
به همراه ندارد، بلکه مشــکل ایجــاد می کند و امنیت را به 

خطر می اندازد.
رئیس دولت سیزدهم یادآور شد: ما همواره به همسایگان 
تاکید کردیم که امنیت خود را با حضور بیگانگان و آمریکا 
دنبال نکنید. امنیت منطقه باید به دست منطقه باشد و خود 

منطقه باید آن امنیت را تامین کند.
رئیســی همچنین درباره روابط ایران و عربستان اظهار 
کرد: در مورد عربســتان ما با میزبانی کشور عراق پنج دوره 
مذاکره داشــتیم. تعهداتی طرف عربســتانی دارد که انجام 
آن، راه را برای اقدامــات بعدی بازخواهد کرد. حتماً روابط 
دیپلماتیک و بین دو کشور در گروی این تعهداتی است که 

باید انجام شود.
بر اطلاع رسانی به موقع درباره مذاکرات 

تاکید کرده ام
وی در پاسخ به پرسش روزنامه اطلاعات مبنی بر اینکه 
چرا دولت برای اطلاع رســانی از مذاکرات به حداقل موارد 
بسنده می کند، گفت: مذاکرات اگر با اطلاع رسانی به موقع 
همراه باشد خیلی خوب است، اما اگر به موقع نباشد ممکن 

است که در روند مذاکرات اختلال ایجاد کند.
رئیــس دولــت ســیزدهم ادامــه داد: تاکیــد مــا بر 
مذاکره کنندگان این است که در هر مقطعی که کار به نقطه 
اطلاع رسانی رســید با هماهنگی با دبیرخانه شورای عالی 
امنیت ملی، سخنگوی وزارت خارجه و معاون سیاسی وزیر 
خارجه در زمان مناسب اطلاع رسانی می کنند. ما با حبس 
اطلاع رسانی هرگز موافق نیستیم و بر اطلاع رسانی به موقع 

درباره مذاکرات عقیده دارم و بر آن تاکید کرده ام.
شروط ایران برای تحقق برجام

رئیس جمهوری در پایان با اشاره مجدد به تاکیدات خود 
در زمینه توافق هســته ای، یادآور شــد: ما تاکید داریم که 
در توافق، اول تضمین های اطمینان آور و دوم راستی آزمایی 
عینی و عملی و سوم رفع تحریم ها به صورت معنادار و پایدار 
و چهارم بسته شــدن ادعاهای سیاسی درباره پادمان که به 

نظر ما اساسی هم ندارد، انجام شود.

رئیس جمهور در نشست خبری با اصحاب رسانه مطرح کرد

چهار شرط ایران برای توافق که محقق نشده است

مستشــار قضائی و مدیرکل دفتر برنامه ریزی و مطالعات 
اجتماعی و جرم شناســی معاونت اجتماعی و پیشــگیری 
از وقوع جــرم قوه قضائیه گفت: مطالعات جرم شناســی و 
برنامه ریزی به منظور کاهش جرائم نوظهور و آســیب های 
اجتماعــی ضروری اســت که به صورت گســترده و دقیق 
فعال خواهد شد. به گزارش قوه قضائیه، محمدرضا قنبری، 
اساسی ترین وظیفه مدیریت را برنامه ریزی خواند و بیان کرد: 
برنامه ریزی اولین و مهم ترین فعالیت لازم برای دســتیابی 
به نتایج مطلوب اســت. وی اضافه کرد: عموما برنامه ریزی 
برای آینده باید با نگاهی به گذشــته و اتفاقات و نتایج ثبت 

شده انجام گیرد که ما در حوزه پشگیری از جرائم و کاهش 
آسیب های اجتماعی قطعا از تجارب موفق استفاده خواهیم 
کرد. مستشار قضائی و مدیرکل دفتر برنامه ریزی و مطالعات 
اجتماعی و جرم شناســی ادامه داد: در هر حوزه ای به  ویژه 
در حوزه پیشــگیری از وقوع جرم ضــرورت وجود فرآیند 
برنامه ریزی مشتمل بر پیش بینی جرائم و تصمیم گیری در 
مورد اینکه چه کارهایی باید انجام گیرد و ســاماندهی امور، 

تخصیص منابع و امکانات اجرای صحیح ماموریت ها، نظارت 
بر اجرای برنامه ها امری اجتناب ناپذیر اســت. قنبری افزود: 
ضعف در برنامه ریزی سبب تدوین برنامه های غیر اثربخش، 
هدررفت ســرمایه انسانی و مالی و اجرای اقدامات بلااثر در 
کاهش جرائم و آسیب های اجتماعی می شود. مدیرکل دفتر 
برنامه ریــزی و مطالعات اجتماعی و جرم شناســی یکی از 
وظایف اساسی برنامه ریزی را نظارت بر عملکرد عنوان کرد و 

گفت: هیچ برنامه ای بدون نظارت به  درستی اجراء نمی شود 
چراکه از طریق نظارت بر عملکرد می توان نســبت به رفع 
خطاها و اصلاح عملیات اقدام و در مســیر تحقق اهداف و 
ماموریت ها گام موثر برداشت. وی اظهار کرد: از دیگر وظایف 
برنامه ریزی، شناسایی عوامل موثر بر بروز یا افزایش جرائم و 
آســیب ها و از بین بردن عوامل اصلی جرم زا و کاهش اثرات 
آن است که نیازمند مطالعه علمی و پژوهشی مستمر مبتنی 
بر آسیب شناســی وضع موجود، آینده نگری و آینده پژوهی 
است که اهمیت مطالعات اجتماعی و جرم شناسی را آشکار 

می کند.

مطالعات جرم شناسی جرائم نوظهور ضروری است

قرار بازداشت موقت سپیده رشنو 
تبدیل به قرار وثیقه شد

وکیل مدافع ســپیده رشنو از فک قرار بازداشــت موقت موکلش و صدور قرار 
وثیقه برای او خبر داد. نعیم رضا نظامی چهارمحالی در گفت وگو با ایسنا، در این 
باره اظهار کرد: جلســه اول رسیدگی به اتهامات موکلم برگزار شد و قرار بازداشت 
موقت او فک و تبدیل به قرار وثیقه شد. به گزارش ایسنا، ۲۹ مردادماه سال جاری 
مرکز رسانه قوه قضائیه از صدور و ابلاغ کیفرخواست برای »سپیده رشنو« به اتهام 
اجتماع و تبانی به قصد ارتکاب جرم علیه امنیت کشــور خبر داد. حجت الاسلام 
افشــاری رئیس شعبه ۲۶ دادگاه انقلاب اسلامی تهران با اشاره به برگزاری جلسه 
تفهیم اتهام »ســپیده رشنو« و با توجه به کیفرخواست صادره و ارجاع پرونده به 
این شعبه، گفت: در اجرای قانون آیین دادرسی کیفری و الزام قانون گذار به ابلاغ 
کیفرخواست، متهم از زندان احضار شــده و در شعبه مذکور، مفاد کیفرخواست 
صادره از ســوی دادسرای عمومی و انقلاب تهران به وی ابلاغ شد. وی تاکید کرد: 
متهم از مفاد پرونده، اتهامات و ادله انتســابی که دایر بر اجتماع و تبانی به قصد 
ارتکاب جرم علیه امنیت کشور ازطریق ارتباط با افراد خارج نشین و فعالیت تبلیغی 
علیه جمهوری اسلامی و تشویق مردم به فساد و فحشا بود، آگاه شد تا جهت دفاع 
از خود، با توجه به مفاد کیفرخواســت صادره، در جلسه رسیدگی آمادگی لازم را 

کسب کند.

اطلاعیه ای درباره »جرم سقط جنین« و استثنائات آن
معاونت اجتماعی و پیشگیری از وقوع جرم قوه قضائیه درباره جرم سقط جنین 
توضیحاتی ارائه کرد. این معاونت  اعلام کرد: به انجام کار یا انجام ندادن کاری که 
منجر به مرگ جنین شود، ســقط جنین گفته می شود و از جمله جرائمی است 
که مقید به نتیجه اســت. یعنی این جرم با هر نوع صدمه به رحم حتی استعمال 
ادویه ها، داروها و مواد شــیمیایی نیز ممکن است اتفاق بیفتد. بنابراین هر عملی 
که از زمان شکل گیری نطفه در رحم مادر تا پایان رشد کامل و زمان خارج شدن 
از رحم صورت گیرد، سقط جنین است و مرتکب، مستوجب کیفر می باشد. برای 
افراد متخصص در زمینه پزشکی مجازات ابطال پروانه، پرداخت دیه و حبس مقرر 
شده است. در مورد سایر اشخاص، انجام عمدی جرمِ سقط جنین موجب پرداخت 
دیــه و مجازات حبس خواهد بــود و در صورت غیرعمدی بودن، موجب پرداخت 
دیــه می گردد. در مــوارد محدودی از جمله نجات جان مــادر یا عقب افتادگی یا 
ناقص الخلقه بودن جنین، بنا به تشخیص پزشکی قانونی سقط جنین مجاز بوده و 

در این صورت مسئولیتی متوجه هیچ شخصی نخواهد بود.

کیفرخواست سارق مسلح بزرگراه نیایش 
به اتهام محاربه صادر شد

دادستان تهران از صدور »قرار مجرمیت« و کیفرخواست سارق مسلح بزرگراه 
نیایش با اتهام »محاربه« خبر داد و گفت: این پرونده امروز به دادگاه ارسال شد.

بــه گزارش قوه قضائیه، علی صالحی دادســتان عمومی و انقلاب تهران نیز در 
جلسه امروز شــورای عالی قضایی  از تشکیل یک قرارگاه ویژه برای مقابله سریع، 
قاطعانه و قانونی با سارقان مسلح، زورگیرها و افراد شروری که امنیت جامعه را سلب 
می کنند خبر داد و گفت: جلسات این قرارگاه به صورت مستمر در دادسرای تهران 
در حال برگزاری اســت؛ ضمن آنکه ۲ شعبه دادسرای ویژه سرقت های مسلحانه را 
نیز به این امر اختصاص داده ایم. وی همچنین گفت: با تلاش و زحمات شبانه روزی و 
پس از پیگیری های به عمل آمده، قرار مجرمیت و کیفرخواست سارق مسلح بزرگراه 

نیایش با اتهام »محاربه« صادر و این پرونده امروز به دادگاه ارسال شد.

ضارب ماموران خیابان طالقانی تهران 
به اعدام محکوم شد

رای پرونده قاتل نگهبانان شرکت کشتیرانی شهریار و ضارب ماموران انتظامی 
در خیابان طالقانی تهران از سوی رئیس شعبه ۱۵ دادگاه انقلاب اسلامی صادر شد. 
به گزارش قوه قضائیه پس از طی روال قانونی و برگزاری جلســه دادگاه رسیدگی 
به پرونده و اخذ دفاعیات متهم، صبح دوشنبه ۷ شهریور جلسه قرائت رای پرونده 
قاتل نگهبانان شــرکت کشتیرانی شــهریار و ضارب ماموران انتظامی در خیابان 
طالقانی با حضور وکیل متهم، نماینده فراجا و تعدادی از مجروحان خیابان طالقانی 
در شــعبه ۱۵ دادگاه انقلاب اســلامی برگزار شــد و حکم پرونده از سوی قاضی 
صلواتی به صورت حضوری به متهم ابلاغ شــد. قاضی صلواتی با اشاره به اتهامات 
متهم گفت: اتهامات متهم علیرضا رضوی خالق آبادی فرزند جواد محاربه و افساد 
فی الارض از طریق تیراندازی به سمت افراد و ماموران فراجا، مباشرت در ۴ فقره 
قتل عمدی، شروع به قتل با استفاده از سلاح گرم نسبت به ۵ نفر از ماموران فراجا 
و ایجاد رعب و وحشت در بین مردم در شهر تهران و شهرستان شهریار با استفاده 
از سلاح گرم، اســت. وی افزود: با عنایت به گزارش مرجع انتظامی و نظریه اداره 
تشخیص هویت در خصوص بررسی علمی صحنه جرم و نظریه کمیسیون پزشکی 
قانونی در خصوص صحت و سلامت روانی متهم حین ارتکاب جرم و زمان معاینه، 
اظهارات شهود و حاضران در صحنه جرم و فیلم دوربین مداربسته مستقر در محل، 
متهم اقدام به تیراندازی به ســمت ماموران فراجا کرده و این اقدام موجب ایجاد 
رعب و وحشــت مردم شده است. قاضی صلواتی ادامه داد: اقاریر صریح و منطبق 
با واقع متهم در تمامی مراحل دادرســی، حاکی از این است که وی اقدام به تهیه 
ســلاح و مهمات، استفاده از ســلاح کلت کمری، ارتکاب ۴ فقره قتل در شهریار، 
تیراندازی به سمت ماموران فراجا و مجروح کردن حداقل ۵ نفر کرده است. قاضی 
صلواتی بیان کرد: با توجه به قرائن و شــواهد منعکس در پرونده، اقدامات متهم 
از مصادیق محاربه اســت و بر اساس مواد ۲۷۹، ۲۸۳ و بند الف ماده ۲۸۲ قانون 
مجازات اسلامی مصوب سال ۱۳۹۲، برای متهم حکم اعدام صادر شده است. وی 
افــزود: حکم به صورت حضوری به متهم اعلام شــده و ظرف مدت ۲۰ روز قابل 

فرجام خواهی در دیوان عالی کشور است.

انتقاد نماینده یزد از عدم پرداخت خسارت 
سیل به استان ها

رئیس مجمع نمایندگان استان یزد از عدم پرداخت خسارات سیل، سرمازدگی و 
خشکسالی انتقاد و تصریح کرد که این موضوع می تواند امنیت غذایی کشور را در 
آینده تحت تاثیر قرار دهد. به گزارش ایسنا، محمدصالح جوکار در تذکری شفاهی 
در جلسه علنی نوبت دوم دوشنبه مجلس، بیان کرد: پاداش پایان خدمت فرهنگیان 
که مربوط به ســال ۱۴۰۰ است تا الان پرداخت نشده است. فرهنگیان در شرایط 
سختی هستند. نماینده یزد در ادامه اظهار کرد: از سوی دیگر خسارت سیل استان ها 
پرداخت نشــده است و باید پرداخت شود. مشکلاتی که سرما زدگی، خشکسالی و 
سیل برای کشاورزان ایجاد کرده است ممکن است در سال های آینده از لحاظ امنیت 

غذایی کشور را دچار مشکل کند. باید خسارات کشاورزان پرداخت شود.

کنترل کیفی آب شرب روستای امامزاده داوود 
با نظارت دادستانی تهران

دادستان تهران گفت: سلامت آب شرب روستای امامزاده داوود به صورت روزانه 
با نظارت دادســتانی تهران کنترل می شــود. به گزارش قوه قضائیه، علی صالحی 
اظهار کرد: در راستای حفظ ســلامت شهروندان و اطمینان از وضعیت بهداشت 
آب شرب مصرفی روســتای امامزاده داوود )ع(، کنترل کیفی شبکه آبرسانی این 
روستا به صورت روزانه و مستمر از سوی مرکز بهداشت شمال غرب تهران زیر نظر 

دادستانی تهران انجام می شود.

ناظران مجلس در برخی از مجامع و شوراها 
انتخاب شدند

با رای مجلس، نمایندگان ناظر در برخی از شوراها و  مجامع انتخاب شدند.
به گزارش ایسنا، عبدالرضا مصری نایب رئیس مجلس شورای اسلامی در جلسه 
روز دوشــنبه ۷ شهریور ۱۴۰۱ مجلس نتایج انتخابات ناظران در شوراها  و مجامع 

را به شرح زیر است:
ناظر در شورای ملی ایمنی زیستی: علیرضا عباسی و همایون صامع نجف آبادی.

ناظر در شورای عالی بورس و اوراق بهادار: مجتبی توانگر و محسن علیزاده.
ناظر در هیأت نظارت بر مسافرتهای خارجی کارکنان دولت: مرتضی محمودوند 

و علی علیزاده.
ناظر در کمیته حمایت از انقلاب اسلامی مردم فلسطین: عباس گلرو و شهریار 

حیدری 
عضویت در دبیرخانه دائمی کنفرانس های بین المللی فلسطین: عباس گلرو و 

زهره الهیان.
عضویت در کمیسیون احزاب: علی حدادی و مالک شریعتی نیاسر.

اخبار کوتاه

سید  روانبخش:  - محمدحســین  گروه سیاسی 
ابراهیم رئیســی در نشست خبری دیروز خود یکبار دیگر 
در برابر ســوالی قرار گرفت که یک ســال پیش هم از او 
پرســیده شــده بود؛ آیا حاضر به دیدار با رئیس جمهور 
آمریکا هســت یا نه؟ اگر این سوال را خبرنگاری خارجی 
از رئیس جمهور ایران نپرســیده بود، خبرنگاران داخلی 
چنین سوالی از او نمی کردند، چون جواب را می دانستند. 
آنها هم مثل رئیسی پیشــینه ای از این موضوع در ذهن 
دارند که می دانند چنین دیداری ســاده نیست و چیزی 

شبیه تابو شده است. 
رئیسی در پاسخ به پرسش سی بی اس نیوز درباره اینکه 
آیا وی حاضر اســت در جریان سفر به نیویورک اگر از او 
خواسته شود یا آمریکا بخواهد با بایدن ملاقات کند یا به 
صورت غیررســمی حاضر است به بایدن سلام کند یا با او 
دســت بدهد، تصریح کرد: من در نشست قبلی در پاسخ 
به سوال مشــابه گفتم خیر. بازهم خیر را تکرار می کنم. 
هیچ فایده ای مترتب بر ملاقات ما و ایشــان نیســت، نه 
بــرای ملت ایران و نه برای ما و نه برای منافع ملت بزرگ 
ایــران و برنامه ای هــم برای این ملاقات وجــود ندارد و 
نخواهد داشــت. این در حالی اســت که به نظر می رسد 
دست رئیســی برای چنین کاری بازتر از روسای جمهور 
قبلی اســت. روایتی از حضور سید محمد خاتمی و هیات 
همراه در ســازمان ملل هست که وقتی تصادفی با هیات 
آمریکایی و رئیس جمهور وقت آن کشــور، بیل کلینتون 
روبرو شــدند، به طــرف پرده های ســالن رفتند تا هیچ 
مواجهه ای شکل نگیرد! در اولین سفر حسن روحانی هم 
به نیویورک در حالی کــه احتمال دیدار باراک اوباما و او 
وجود داشت، نهایتا این دو تلفنی با هم سخن گفتند، اما 
بعــد از ورود روحانی به ایران، تندروها در فرودگاه تجمع 

کردند و به طرف خــودروی او لنگه کفش پرتاب کردند. 
محمود احمدی نژاد هم تنها کاری که توانست انجام دهد، 
این بود که به جورج بوش رئیس جمهور وقت آمریکا نامه 
بنویســد. این نامه که از ســوی احمد جنتی »الهام« نام 
گرفته بود و خواســته شد که در کتابهای درسی گنجانده 
شــود، هیچ نتیجه ای نداشت و حتی قابلیت پاسخ گفتن 
هم نداشــت؛ اما موضوع مهم این بــود که حتی احمدی 
نژاد هم اجازه دیدار یا حتی سلام – علیک ساده با رئیس 

جمهور آمریکا را نداشت. 
با چنین سابقه ای، سید ابراهیم رئیسی معلوم است که 
با قاطعیت، حتی دیداری اتفاقی با جو بایدن را رد می کند 
و برای آن این دلیل را می آورد که » هیچ فایده ای مترتب 
بر ملاقات ما و ایشــان نیســت«؛ اما در ماه های اخیر که 
مذاکرات هســته ای در واقع بین ایران و آمریکا در جریان 
اســت، اما این دو با هم به طور مستقیم دیدار نمی کنند 
و از طریق واســطه و پیغام و پسغام کارها پیش می رود، 
بارها این ســوال از طرف صاحب نظران پرسیده شده که 
واقعــا چه اصراری به این روش مذاکره اســت؟ و آیا بهتر 
نیست که دو طرف رویاروی هم بنشینند و مذاکره کنند؟! 
چواقعا نمی توان منطقا منکر یا ضرری در مذاکره رودررو 
یافت که در مذاکره با واسطه رفع می شود؛ در حالی که در 
مذاکــره رودررو این فایده وجود دارد که منفعت جویی و 
باج خواهی واسطه ها وجود ندارد و این امتیاز بزرگی است. 
با این وصف آیا وقت آن نرسیده است که سید ابراهیم 
رئیسی به عنوان رئیس جمهوری که در شرایط یکدستی 
حاکمیت قرار دارد، تجدید نظری در این امر انجام دهد و 
روندی موثرتر و مفیدتر را در مذاکره پیش بگیرد؟ به نظر 
می رسد این چیزی اســت که منفعت مردم ایران ایجاب 

می کند.

چرا رئیسی به دیدار احتمالی با بایدن پاسخ منفی می دهد؟

مذاکره مستقیم، منفعت جویی و باج خواهی 
واسطه ها را حذف می کند


